
✨ Adaptacja dziecka w przedszkolu ✨ 

Rozpoczęcie edukacji przedszkolnej to bardzo ważny etap w życiu małego dziecka  
i całej rodziny. Najczęściej do przedszkola trafiają trzylatki, które dopiero uczą się 
samodzielności i radzenia sobie w nowym środowisku. Badania z zakresu pedagogiki 
wczesnodziecięcej pokazują, że adaptacja w przedszkolu to proces wymagający czasu i cie-
rpliwości. 

Dziecko doświadcza wielu zmian: nowego miejsca, rytmu dnia, rówieśników i doro-
słych, którzy nie są rodzicami. To naturalne, że w pierwszych tygodniach mogą pojawić się łzy, 
niepokój czy trudności z rozstaniem. Rolą rodziców i nauczycieli jest wspieranie malucha, 
zapewnianie mu poczucia bezpieczeństwa i budowanie zaufania. 

Najważniejsze to pamiętać, że każde dziecko ma swoje tempo i potrzebuje 
indywidualnego podejścia. Z czasem przedszkole staje się miejscem radosnych zabaw, 
pierwszych przyjaźni i ważnych doświadczeń rozwojowych. 

Etapy adaptacji dziecka 

Adaptacja to proces, który przebiega etapami i u każdego dziecka może wyglądać trochę 
inaczej: 

1. Etap pierwszych emocji – dziecko doświadcza nowości i często reaguje lękiem, 
płaczem, niechęcią do rozstań. To naturalna reakcja na nieznane. 

2. Etap oswajania – maluch zaczyna poznawać panie, dzieci, rytm dnia. Jeszcze tęskni za 
rodzicami, ale coraz częściej zdarza się, że bawi się i uśmiecha. 

3. Etap akceptacji – dziecko czuje się już bezpieczniej, potrafi się bawić i uczestniczyć  
w zajęciach. Nadal może potrzebować wsparcia, ale wie, że przedszkole to miejsce, do 
którego warto wracać. 

4. Etap stabilizacji – przedszkole staje się częścią codzienności, pojawiają się przyjaźnie, 
ulubione zajęcia, a rozstania są coraz spokojniejsze. 

Jak rodzice mogą wspierać dziecko w okresie adaptacji? 

Rozmawiajcie o przedszkolu w pozytywny sposób – opowiadajcie, że to miejsce zabawy, 
rówieśników, bajek i ciekawych zajęć. 

Ćwiczcie samodzielność – pozwalajcie dziecku samemu ubierać buty, korzystać z toalety, myć 
ręce. To doda mu pewności siebie. 

Przygotujcie rytm dnia – stopniowo wprowadzajcie w domu podobny porządek dnia, jaki 
będzie w przedszkolu (np. Wstawanie rano, wspólne posiłki, odpoczynek po obiedzie). 

Zadbajcie o drobne rytuały rozstania – np. Przytulenie i krótka formułka „miłego dnia, przyjdę 
po Ciebie po obiedzie”. Ważne, by nie przeciągać pożegnań. 



Dajcie dziecku prawo do emocji – płacz i tęsknota są naturalne. Ważne, by rodzic okazywał 
spokój i pewność, że dziecko sobie poradzi. 

Nie straszcie przedszkolem – zdania w stylu „zobaczysz, w przedszkolu nauczą cię 
posłuszeństwa” albo „jak będziesz niegrzeczny, to pani cię upomni” podsycają lęk. Przedszkole 
powinno kojarzyć się dziecku z czymś dobrym i bezpiecznym. 

Co można zrobić jeszcze przed wrześniem? 

Do końca wakacji zostało niewiele czasu, ale każdy dzień można wykorzystać, aby przygotować 
dziecko do zmian: 

    Zabieraj dziecko w miejsca, gdzie są rówieśnicy – plac zabaw, biblioteka, spotkania  
z innymi dziećmi. 

    Przeczytajcie wspólnie książeczki o przedszkolu – bajki i opowiadania pomagają oswoić 
nowe doświadczenie. 

    Odwiedźcie przedszkole – jeśli jest taka możliwość, pokaż dziecku budynek, ogród, drogę 
do przedszkola. Dzięki temu miejsce będzie mniej obce. 

    Przygotujcie wspólnie wyprawkę i pakiet awaryjny – zaangażowanie dziecka w wybór np. 
Kapci czy woreczka sprawi, że poczuje się bardziej związane z przedszkolem. 

    Rozmawiajcie spokojnie o tym, co je czeka – krótkie, proste zdania: „w przedszkolu 
będziesz bawić się z dziećmi, panie będą miłe, a po obiedzie przyjdę po Ciebie”. 

Emocje rodziców w czasie adaptacji 

Warto pamiętać, że adaptacja to wyzwanie nie tylko dla dziecka, ale także dla rodziców. 
Rozstanie z maluchem, często po raz pierwszy na tak długi czas, budzi wiele emocji: smutek, 
tęsknotę, poczucie winy czy wątpliwości, czy podjęliśmy właściwą decyzję. To zupełnie 
naturalne. 

Dziecko jest bardzo wrażliwe na emocje mamy i taty – jeśli rodzic okazuje pewność  
i spokój, maluch szybciej poczuje się bezpiecznie. Z kolei nadmierny lęk i niepokój dorosłych 
mogą sprawić, że dziecko też zacznie się bać. Dlatego warto: zaufać wychowawcom i uwie-
rzyć, że dziecko poradzi sobie w przedszkolu, unikać długich i przeciąganych pożegnań – krótki 
rytuał (np. przytulenie i jedno ciepłe zdanie: „Baw się dobrze, przyjdę po obiedzie”) daje 
dziecku poczucie pewności, znaleźć przestrzeń na swoje emocje – porozmawiać z inny-mi 
rodzicami, partnerem, rodziną. To pomoże odreagować, zamiast przenosić napięcie na 
dziecko. 

Adaptacja to proces, w którym rodzic uczy się rozstawać tak samo jak dziecko. Wspólne 
przejście przez ten etap zbuduje w rodzinie jeszcze silniejszą więź i zaufanie. 

Współpraca rodziców z nauczycielem 



Ogromne znaczenie w adaptacji ma dobra relacja między rodzicami a nauczycielami. 
Wychowawcy są po to, by wspierać nie tylko dzieci, ale i dorosłych, dlatego warto korzystać z 
ich doświadczenia. Rodzice mogą: dzielić się informacjami o dziecku – np. co lubi, czego się 
boi, jakie ma przyzwyczajenia, pytać o przebieg dnia – dzięki temu łatwiej będzie rozmawiać z 
dzieckiem w domu („Słyszałam, że dziś budowałeś wieżę z klocków!”), otwarcie mówić  
o swoich obawach – nauczyciele chętnie podpowiedzą, jak reagować w trudnych momentach, 
współpracować przy wyzwaniach rozwojowych – takich jak odpieluchowanie, odstawienie 
smoczka czy nauka samodzielnego ubierania się. 
 Dobra współpraca sprawia, że dziecko czuje spójne wsparcie i szybciej buduje poczucie 
bezpieczeństwa. Gdy widzi, że rodzic ufa nauczycielowi, łatwiej mu też zaufać nowym 
dorosłym. 

Harmonogram dnia w Przedszkolu Miejskim nr 97 w Łodzi 

• 7:00 – 8:30 – Schodzenie się dzieci, zabawy swobodne 
• 8:30 – 9:00 – Śniadanie 
• 9:00 – 11:30 – Zajęcia dydaktyczne, zabawy i aktywności wspierające rozwój 
• 11:30 – 12:00 – Drugie śniadanie / owoce 
• 12:00 – 14:00– Pobyt na świeżym powietrzu, spacery, zabawy w ogrodzie, zajęcia 

indywidualne, zabawy tematyczne.  
• 14:00 – 14:30 – Obiad 
• 14:30 – 15:00 – Odpoczynek i relaks ( słuchanie bajek, wyciszenie) 
• 15:00 – 17:00 – Zabawy dowolne, zajęcia dodatkowe, rozchodzenie się dzieci 

Pakiet awaryjny – co powinno znaleźć się w szafce dziecka? 

Każde dziecko w czasie adaptacji może potrzebować dodatkowych rzeczy na zmianę. 
Dlatego prosimy rodziców o przygotowanie tzw. „pakietu awaryjnego”, który zostaje w sza-
fce przedszkolaka. 

Powinny się w nim znaleźć: 

• Podkoszulki. 
• Spodnie lub getry. 
• Skarpetki, rajtuzy. 
• Majtki. 
• Chusteczki higieniczne wyciągane, chusteczki nawilżane. 
• Woreczki na zabrudzone ubrania. 

Odpieluchowanie i smoczek – ważne etapy rozwoju 

Wrzesień to czas adaptacji nie tylko do przedszkola, ale także do nowych umiejętności. 
W przedszkolu stopniowo odchodzimy od pieluch i smoczków, wspierając dzieci w tym 
procesie. 



Warto rozpocząć naukę korzystania z nocnika lub toalety jeszcze w domu, aby dziecko 
czuło się pewniej. Rodzice mogą wspierać ten etap, ubierając dziecko w wygodne ubrania 
(łatwe do samodzielnego zdejmowania) oraz cierpliwie chwaląc każdy postęp. 

Podobnie ze smoczkiem – rozstanie z nim bywa trudne, ale przedszkole to dobry 
moment, by stopniowo go odstawić. Zbyt długie korzystanie ze smoczka może wpływać na 
rozwój mowy i zgryzu. Wspólne działania rodziców i nauczycieli ułatwiają dziecku przejście 
przez ten etap spokojniej i bezpieczniej. 

 

Drodzy Rodzice, adaptacja w przedszkolu to wyjątkowy czas – pełen wyzwań, ale też 
radości i odkryć. Zaufajcie dziecku, sobie i nauczycielom. Razem możemy stworzyć atmosferę 
bezpieczeństwa i ciepła, dzięki której każdy maluch poczuje, że przedszkole to jego drugi dom. 

 

Życzymy Wam i Waszym pociechom pięknego startu! 

 

 

 

 

Agnieszka Ignaczak  
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